

研究报告

低温精馏分离H₂/HD

夏修龙; 任兴碧; 古梅; 罗阳明; 傅中华; 刘云怒; 刘俊; 谢波; 翁葵平

中国工程物理研究院 核物理与化学研究所, 四川 绵阳 621900

收稿日期 2007-3-1 修回日期 2007-4-23 网络版发布日期: 2008-5-29

摘要 以天然氢为原料的第一次实验, 总理论塔板数在20左右, 以氘丰度为 1.0×10^{-3} 的原料气进行的第二次实验, 总理论塔板数为24, 理论等板高度在15~20 cm。实验表明, 在总理论塔板数较小时, 冷凝器中氘丰度将随时间增长, 再沸器中氘丰度变化实验值与理论值吻合很好, 但同时观察到实验过程中液氢液位、温度等运行参数存在扰动。

关键词 [氢同位素分离](#) [低温精馏](#) [理论模型](#)

分类号 [0643.14](#)

Separation Performance of H₂/HD by Cryogenic Distillation

XIA Xi u-long; REN Xi ng-bi ; GU Mei ; LUO Yang-mi ng; FU Zhong-hua; LIU Yun-nu;
LIU Jun; XIE Bo; WENG Kui -ping

China Academy of Engineering Physics, P.O. Box 919 (214) , Mi anyang 621900, China

Abstract In order to study the behavior of hydrogen isotopes separation by cryogenic distillation, a computational method was constituted to obtain total stage number of distillation column based on experimental data and two separation tests were carried out with H₂/HD system. The total stage number is about 20 in the first test with natural hydrogen gas and is 24 in the second test with 1.0×10^{-3} deuterium abundance hydrogen gas. The HETP value is in the range of 15- 20 cm. The experiments show that the deuterium concentration in the condenser will increase with time if the total stage number is small, and theoretical prediction of deuterium concentration in reboiler is agree very well with experimental value. The fluctuations of liquid hydrogen level and temperature are also observed during experiment.

Key words [hydrogen isotopes separation](#) [cryogenic distillation](#) [theoretical model](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(148KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“氢同位素分离”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [夏修龙](#)
- [任兴碧](#)
- [古梅](#)
- [罗阳明](#)
- [傅中华](#)
- [刘云怒](#)
- [刘俊](#)
- [谢波](#)
- [翁葵平](#)